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O ZTVÁRNĚNÍ NÁDRAŽÍ SE
UTKAJÍ ČTYŘI FINALISTÉ
JEDNÍM Z POROTCŮ BYLA SVĚTOZNÁMÁ ARCHITEKTKA EVA JIŘIČNÁ STRANA 2

Svátek slaví: Heřman

Do moderního studia Českého rozhlasu Brno se vejde celá kapela
Dvě moderní vysílací studia i zázemí pro všechny, kdo se podílejí na vysílání, využívá od předposledního březnového týdne Český rozhlas Brno. „Studia
vznikla v prostorách bývalého archivu a fonotéky při rozsáhlé rekonstrukci celé pětipatrové budovy,“ řekla ředitelka Českého rozhlasu Brno Hana
Ondryášová. Technické vybavení studií je přizpůsobeno tomu, aby živé vysílání mohl odbavit sám moderátor, bez pomoci technika. Jedno ze studií je
dostatečně prostorné, aby do vysílání mohlo přijít více lidí, například všichni členové hudební skupiny. Hosté živého vysílání si ale zatím kvůli pandemii
koronaviru nového studia neužijí, musí vysílat z jiného studia v budově. Na snímku je moderátorka Lucie Hostačná při vysílání pořadu Apetýt. ČTK

U svaté Anny se chtějí
zaměřit na cukrovku
Diabetes mellitus. Podceňovaná nemoc, kterou však trpí každý dvanáctý Čech. Program prevence. V Brně
zatím neexistuje. Odborní lékaři. Usilovně pracují na strategii, jež povede ke zlepšení životního stylu STRANA 6
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O ztvárnění
nádraží se utkají
čtyři finalisté.
Model okolní
čtvrti už roste.

Mezinárodní soutěž o návrh
nového hlavního nádraží
v Brně pokročila. Z dvanácti
týmů vybrala porota čtyři fi-
nalisty. Ti mají nyní za úkol
své návrhy rozpracovat. Vyro-
bit mají i fyzický model ná-
draží včetně jeho okolí, který
doplní chystaný model nové
čtvrti Trnitá.
Jména čtyř postupujících

účastníků budou odtajněna
až v létě, kdy porota vybere ví-
těze. „Na nové nádraží v Brně
se v minulosti pořádala celá
řada soutěží. Pevně věříme,
že tato soutěž bude poslední
a povede ke stavbě nádraží.

Zapojily se do ní přední světo-
vé a české architektonické
kanceláře s velkými zkuše-
nostmi, takže konkurence
byla opravdu velká,“ popisu-
je ředitel Kanceláře architek-
ta města Brna (KAM) Michal
Sedláček.
Do prvního kola se zapojilo

celkem dvanáct týmů. Tři
byly vyzvány přímo, dalších
devět vybrala odborná porota
ze 46 zaslaných přihlášek
a portfolií architektů. Byli
mezi nimi například autoři
nádraží ve Vídni, Berlíně, Rot-
terdamu, Haagu, Boloni, Lon-
dýně nebo Birminghamu, ale
také tvůrci slavného parku
High Line a centra umění The
Shed v New Yorku.
Odborná porota se sešla za-

čátkem března v prostorách
areálu brněnské Vlněny s vý-
hledem na oblast budoucího
nádraží. Větší část porotců
byla přímo na místě, menší
část připojená on-line z důvo-

du opatření proti šíření ne-
moci covid-19. Nechyběli tak
ani zahraniční členové, z Lon-
dýna architektka Eva Jiřičná
a architekt Igor Marko nebo
urbanista Peter Gero z Ham-
burku. Hodnocení bylo ano-
nymní a až do konce soutěže
budou návrhy označeny pou-
ze čísly.
V souvislosti se soutěží

vzniká takémodel čtvrti Trni-
tá. Ten připravuje KAM ve
spolupráci s 3D studiem
FAVUbrněnského VUT. Ztvár-
něny na něm budou stovky
budov, přes dva tisíce stro-
mů, vlakové a tramvajové tra-
tě i řeka Svratka. To vše v mě-
řítku 1 : 500.Model tak obsáh-
ne na dvanácti čtverečních
metrech část území Brna dva
kilometry dlouhou a jeden
a půl kilometru širokou. Pří-
mo do modelu budou soutěž-
ní týmy vkládat navržené bu-
dovy nového hlavního nádra-
ží s navazujícím veřejným

prostranstvím, které tak
bude možné hodnotit z nad-
hledu a v kontextu celého
místa. Model bude sloužit
také při dalších jednáních
o záměrech v nové městské
čtvrti Trnitá.
„Počítáme s tím, že bude

možné měnit budovy spolu
s tím, jak se bude území rozví-
jet,“ říká Sedláček. Model
vzniká pomocí 3D tisku
a CNC obrábění. Hotový bude
začátkem června.
Výroba takto velkého mo-

delu vyžaduje podle vedoucí-
ho 3D studia FAVU Tomáše
Medka především důkladné
plánování a přípravu.
„V digitálním sochařství je

pro nás běžné, že vytváříme
velké objekty, které se skláda-
jí z více dílů a musí se k sobě
sesadit. V tomto případě je
však mimořádná přesnost, se
kterou pracujeme. Přestože
má celý model několik met-
rů, nemůžeme simezi jednot-

livými díly dovolit nepřesnos-
ti ani v řádu milimetrů,“ vy-
světluje Medek. Zásadní je
také použitý materiál a jeho
kvalita. K výrobě tak slouží
průmyslový materiál odolný
proti UV záření a desky prys-
kyřice, kterým se říká umělé
dřevo a pro výrobumodelů je
to jeden z nejkvalitnějších
materiálů vůbec. Aby i v ná-
sledujících letechmodel slou-
žil dalším veřejným jedná-
ním nad novou čtvrtí Trnitá
i navazujícím soutěžím v ob-
lasti, půjde rozložit do dva-
nácti částí.
Celý model včetně vítězné

podoby hlavního nádraží si
veřejnost bude moci prohléd-
nout na výstavě soutěžních
návrhů na podzim tohoto
roku, kde se stane jejím
ústředním objektem.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Model nové čtvrti Trnitá v měřítku 1 : 500 vzniká ve spolupráci s 3D studiem FAVU brněnského VUT. KAM
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Jako ve Vídni, či Haagu?
Šanci mají čtyři finalisté
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Nová zastávka městské hro-
madné dopravy vznikne na
Úvoze ve směru od Konečné-
ho náměstí na Mendlovo ná-
městí. Vyroste pár metrů od
křižovatky Úvozu a Trýbovy
ulice. Zastávka v tomto místě
dlouhodobě chybí.

Vybudováním zastávky na
Úvoze poblíž křížení s Trýbo-
vou se zvýší dopravní obsluž-
nost městskou hromadnou
dopravou v této části města.
Ustoupit jí ovšem budou mu-
set stávající parkovací místa
v zálivu. „Jedná se o přibližně
šest až osm parkovacích stá-
ní, místo kterých vznikne za-
stávka pro až třináct tisíc lidí,
kteří tudy denně projedou.
Z tohoto pohledu se to jeví
jako adekvátní řešení,“ hod-
notí brněnská primátorka
Markéta Vaňková. Nová za-
stávka udělá radost přede-
vším lidem využívajícím tro-
lejbusy číslo 25, 26, 38 a 39.
Ty teď zastavují na zastáv-
kách Úvoz a Mendlovo ná-

městí, které od sebe dělí více
než kilometr. Nová zastávka
vznikne přibližně 350 metrů
od zastávky Úvoz.
Celková délka zastávky

bude 34 metrů, délka nástup-
ní hrany pak 19 metrů. Vybu-
dováním zastávky se však
zhorší výhled řidičům při vý-
jezdu z Trýbovy na Úvoz. Pro-
to je nutné výjezd přemístit

novým propojením slepé uli-
ce. „Povrch stávající komuni-
kace v ulici Trýbova, podob-
ně jako povrch na ni navazují-
cích ploch u garáží, je ve sta-
vu, který nutně vyžaduje re-
konstrukci. V souvislosti s ní
bude k jejímu odvodnění vy-
budován nový úsek dešťové
kanalizace namísto původní-
ho systému povrchových žla-

bů. K výjezdu na Úvoz bude
sloužit stávající jižní napoje-
ní ulic Trýbova a Úvoz,“ říká
radní pro oblast dopravy Petr
Kratochvíl. Vzhledemk rozsa-
hu doprovodných prací se
tak výstavba nové zastávky
protáhne. Vedeníměsta odha-
duje, že by mohla začít cestu-
jícím sloužit přibližně do
dvou let. RADEK BABIČKA

Parkovací záliv na Úvoze RADEK BABIČKAZastávka Trýbova MMB

inzerce

Na Úvoze vznikne nová
zastávka pro trolejbusy

Krátce

Nová jednotka
Interní hematologická
a onkologická klinika Fa-
kultní nemocnice v Brně
má novou transplantač-
ní jednotku s 15 lůžky.
Stavební práce a úpravy
stály asi 60 milionů Kč.
Mezi hematoonkologic-
ká onemocnění patří na-
příklad leukémie, u kte-
ré lidé podstupují trans-
plantaci kostní dřeně.

Plán zatím platí
Čtvrtý ročník architekto-
nického festivalu Open
House Brno je v plánu
na poslední květnový
víkend, a to bez ohledu
na vývoj koronavirové
nákazy. Organizátoři
akci přizpůsobí podmín-
kám, avšak rádi by ji na
rozdíl od loňska uspořá-
dali i mimo virtuální pro-
stor. „Cílem je seznáme-
ní návštěvníků s geniem
loci zajímavých zná-
mých i zapomenutých
míst Brna,“ uvedla krea-
tivní ředitelka festivalu
Lucie Pešl Šilerová. ČTK
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Kanceláře se nevy-
prázdní, naopak
jich přibude.

Analytici i přes pandemii co-
vidu a s ní vzrůstající trend
práce z domova očekávají
v následujících letech opětov-
né nastartování poptávky po
kancelářských prostorech.
Díky očekávanému poklesu
nájmu si je totiž bude moci
dovolit více firem. Nové kan-
celářské budovy už sice nebu-
dou vyrůstat tak zběsilým
tempem jako v minulých le-
tech, ale mnoho kancelář-
ských projektů i tak najde
uplatnění.
V loňském roce zazname-

nal brněnský kancelářský trh
pokles ve všech parametrech
– snížil se počet dokonče-
ných projektů i ploch ve vý-
stavbě, klesla využívanost
plochy i poptávka po ní. Vinu

na tom mají z velké části do-
pady koronavirové krize, kon-
krétně nucené rozšíření prá-
ce z domova, přehodnocová-
ní budoucích prostorových
potřeb firem, vyčkávání a cel-
ková nejistota. Letošní rok by
všakměl přinést změnu.
„Již nyní můžeme potvrdit,

že do roku 2023 se brněnský
kancelářský trh má zvětšit
o 13 procent. Toto číslo by na-
konec mohlo být ještě vyšší,
neboť některé z projektů plá-
novaných až na rok 2024 by
se mohly začít stavět již dří-
ve,“ říká Lukáš Netolický ze
společnosti Cushman & Wa-
kefield, která se realitami za-
bývá.
Loni firmy ve velkém pře-

vedly zaměstnance na práci
z domova a začaly přehodno-
covat své plány na budoucí vy-
užití a velikost svých kance-
lářských prostor. Vyčkávání
na rozhodnutí často zahranič-
ního vedení center sdílených
služeb, která v brněnské

struktuře nájemců převažují,
se promítlo do utlumené akti-
vity, pokud jde o stěhování či
rozšiřování prostor. Po roce
režimu home office se podle
analytiků však často ukazuje
jeho dlouhodobá neudržitel-
nost a firmy se kanceláří ma-
sově zbavovat nebudou.
„Vliv pandemie se loni pro-

jevil i na nájemném. Zejmé-
na v druhé polovině roku byl

zřejmý pokles z původních
16 eur na 15 eur za měsíc
a metr čtvereční, letos očeká-
váme další pokles,“ říká Neto-
lický.
Podobně jako při minulé

krizi se podle něj může po-
kles nájemného na trhu pro-
jevit také tím, že nižší cena
umožní majitelům nemovi-
tostí přilákat nové nájemce,
jejichž prostředky na proná-

jem moderních kanceláří při
původní ceně nedostačovaly.
Letos by měly být mimo

jiné dokončené nové kancelá-
ře v areálu Vlněny na Dorny-
chu. Mezi další velké projek-
ty, jejichž dokončení je pláno-
váno během následujících tří
let, patří například rozšíření
Titania na Nových sadech
a rekonstrukce areálu bývalé
Zbrojovky v Židenicích. BAB

Uvnitř madony našli starší sochu
Socha Černé madony z kaple brněnského Paláce šlechtičen uvnitř skrývá
pozůstatky starší řezby z lipového dřeva, kterou odborníci z univerzity
v Lecce pomocí radiokarbonové analýzy datovali do 15. století. „Nejspíš
se těšila velké úctě, ale v 17. století už byla poškozená, a tak torzo dosta-
lo novou vnější podobu a také novou hlavu. Záměrem bylo udržet konti-
nuitu s původní sochou,“ informovalo Moravské zemské muzeum. 2x ČTK

V areálu Nové Zbrojovky v Židenicích už sídlí první společnosti. NOVÁ ZBROJOVKA

inzerce

Bližší informace k pozicím najdete na
https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/nase-nabidka-volnych-mist/

Neváhejte a kontaktujte nás:
email: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com

tel.: +420 420 544 425 879
Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Co vám můžeme nabídnout:
• zázemí prosperující mezinárodní

společnosti
• čisté pracovní prostředí
• pracovní poměr na dobu

neurčitou
• možnost osobního rozvoje,

jazykové vzdělávání
• dovolená nad rámec Zákoníku

práce

• kooperativní prémie
• prémie na letní dovolenou a

Vánoce
• věrnostní odměny
• dotované stravování
• vitamínové balíčky
• tábory pro děti zaměstnanců
• firemní akce a benefity

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků

hledá do svého týmu vhodné kandidáty / kandidátky na pozice

• dělnice ve zdravotnické
výrobě

• operativní nákupčí
• vedoucí laboratoře

Prostorů pro společnou práci
bude víc díky nižším nájmům



Jak vlastně vypadal svět v roce 1961? Z mauzolea
na Rudém náměstí byly odstraněny Stalinovy ostatky,
ale také začala stavba Berlínské zdi. Podařilo se obje-
vit virus spalniček, i když cesta k vakcíně trvala ještě
několik následujících desetiletí. Studio Disney uved-
lo film 101 dalmatinů, v kinech se objevila také West
Side Story, Marilyn Monroe se rozvedla s Arthurem
Millerem a poprvé vystoupili The Beatles. Prezident
Kennedy vyhlásil nejen americkou cestu na Měsíc, ale
také stavbu meteorologických a televizních družic.
Vznikla Amnesty International, Kuvajt se zbavil brit-
ského protektorátu a ve světě módy se objevila Yves
Saint Laurent. Armáda v Sovětském svazu odpálila
největší termonukleární pumu všech dob – 58 me-
gatunovou Car bomba. Sálové počítače IBM se staly
první, které používaly tranzistory, počítače se začaly
spojovat pomocí dálnopisných terminálů propoje-
ných telefonem.

V našich zemích byla dokončena vltavská přehra-
da Orlík, začalo vysílat brněnské televizní studio, až
osmdesát Brňanů denně využilo buzení telefonem
a v Černých Polích byl veřejnosti předán Park osvobo-
zení, který vznikl v místech Schreberových zahrádek –
první zahrádkářské kolonie na území Rakouska-Uher-
ska. Zelenina Brno oznámila, že na podzim bude třeba
šetřit s cibulí a česnekem, na trhu však bude dost zelí,
kedluben, celeru, mrkve a dokonce i čerstvého špe-
nátu. Vypili jsme (přepočítáno na jednoho obyvatele
včetně nemluvňat) za 461 Kčs alkoholických nápojů.
V peněžence se poprvé objevila zelená stokoruna,
která vydržela Pražské jaro, normalizaci, Sametovou
revoluci i rozdělení Československa.

A taky přišel Jurij Gagarin. Ve středu 12. dubna 1961

Gagarin 60
za pouhých devadesát minut oblétl planetu Zemi.
Na oběžnou dráhu jej vynesla upravená balistická
raketa, samotný kosmonaut byl namačkán do dvou-
metrové koule kosmické lodě, která letěla ve výšce
od 180 do 330 kilometrů nad zemí rychlostí 25krát
větší než rychlost zvuku. Ke startu došlo v 6 hodin 7
minut světového času (+2 hodiny našeho času), trasa
vedla nad Sibiří, nad Kamčatkou se vydal přes Tichý
oceán. Nad Havají zažil západ Slunce za obzor, v 7:00
přelétl Magellanovu úžinu (teprve v té době Rádio
Moskva oficiálně celému světu oznámila jeho let), nad
jižním Atlantikem zažil zase denní světlo, brzdit začal
v oblasti nad Angolou, nad Egyptem došlo k oddělení
servisního a návratového modulu, následovalo aero-
dynamické brzdění. K dispozici nebyly žádné záložní
raketové motory, Gagarin se musel krátce před přistá-
ním z kabiny katapultovat a snést se na zemi na padá-
ku. Celý let řídily primitivní automaty, žádné počítače,
kosmonaut dokonce nebyl ani v nepřetržitém spojení
s řídícím střediskem.

Ve výšce 7 km nad zemí byl kosmonaut vystřelen
z kabiny a na padáku přistál u města Engels v již-
ním Povolží nedaleko místního farmáře a jeho dcery:
„Když mě viděli ve skafandru a za mnou se táhnoucím
padáku, jak jsem k nim kráčel, začali ve strachu cou-
vat. Řekl jsem jim, nebojte se, jsem sovětský občan,
jako vy, sestoupil jsem z vesmíru a musím najít tele-
fon, abych zavolal do Moskvy! “

Jurij Gagarin se právem řadí mezi novodobé hr-
diny. Nikdo tenkrát nevěděl, jak lidský organismus
zareaguje na beztížný stav. Kosmonaut se mohl bě-
hem hodiny a půl zbláznit, dostat mořskou nemoc
se strašidelnými iluzemi, ztratit schopnost orientace

a cílevědomého uvažování, zemřít na ozáření. Gagarin
letěl v kosmické lodi, která v pěti předcházejících po-
kusech dvakrát selhala. A spolehlivá nebyla ani kos-
mická raketa – naději na úspěch odborníci odhadli tak
padesát na padesát. Výprava naštěstí proběhla bez
větších problémů a na planetě Zemi se zrodila celo-
světová celebrita.

V pondělí 12. dubna to bude už 60 roků. Buďte
u toho spolu s Hvězdárnou a planetáriem Brno.

Brno Space Days/Dny jihomoravské kosmonautiky
■ 8. až 12. dubna
výstava Člověk ve vesmíru (náměstí Svobody)

■ 8. dubna v 19.00
Novinky z kosmonautiky s Dušanem Majerem z kos-
monautix.cz (on-line)

■ 9. dubna v 19.00
Stopařův průvodce po galaxii s Lukášem Hejlíkem
a LiStOVáNí (on-line)

■ 11. dubna ve 20.00
premiéra pořadu Gagarin (on-line)

■ 12. dubna 8.00 až 10.00
Jak to bylo před 60 roky, s Tomášem Přibylem
z Technického muzea v Brně (on-line)

■ 12. dubna 10.00 až 12.00
Už 60 let ve vesmíru, s výjimečnými hosty na vlnách
Českého rozhlasu Brno (on-line)

On-line přenosy naladíte na YouTube Hvězdárny
a planetária Brno, vysílání 12. dubna dopoledne
od 10.00 také na YouTube Českého rozhlasu Brno.

INZERCE
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Brno získalo od ministerstva kultury
dotaci ve výši 2,3milionu korun na ob-
novu fasády Mahenova divadla na Ma-
linovského náměstí. Celkové náklady
první etapy přesáhnou pětmilionů ko-
run. Informovalo o tom vedení města.
Zbylé tři miliony korun dá město ze

svého rozpočtu. Mahenovo divadlo je
součástí Národního divadla Brno. „Od-
borná pracovní skupina jednohlasně
doporučila, aby získané peníze byly in-
vestovány do I. etapy potřebné památ-
kové obnovy fasády Mahenova diva-
dla. Plánované náklady na tuto rekon-
strukci jsou vyčísleny na 5,3 milionu
korun,“ uvedl náměstek primátorky
Tomáš Koláčný.
První etapa obnovy fasády by měla

začít ještě letos a týká se východní čás-
ti fasády – tedy té otočené do Malinov-
ského náměstí. Práce zahrnují restau-

rátorskou obnovu štukových prvků fa-
sády a balkonu, restaurování dvojice
alegorií nad frontony, kamenných
portálů všech pěti vstupů včetně při-
lehlých schodišť. Součástí prací má
být také výměna poškozené dlažby
balkonu a náhrada poškozené žulové
dlažby kočárového vjezdu.
Budova Mahenova divadla byla do-

končena v roce 1882 a byla první diva-
delní budovou na evropském konti-
nentu vybavenou elektrickým žárov-
kovým osvětlením.
Dotaci získalo Brno z Programu re-

generace městských památkových re-
zervací a městských památkových
zón. Už v minulosti ho využilo napří-
klad na obnovu hradeb a vodárny pod
Petrovem, fasády kostela sv. Jakuba
nebo pavilonu v Denisových sa-
dech. ČTK

Diabetes mellitus
– nemoc, která může
způsobovat vážné
komplikace při nemoci
covid-19.

Nenápadná a trochu podceňovaná ne-
moc, kterou však trpí každý dvanác-
tý Čech. Cukrovka se teď na nějaký
čas dostala do stínu koronaviru. Po-
svítit si na ni však chystá vědecký
tým z brněnské Fakultní nemocnice
u sv. Anny.
Ostatně jde o čtvrtou nejčastější

příčinu úmrtí u nás, přičemž celosvě-
tově stoupl počet úmrtí na cukrovku
od roku 2000 o sedmdesát procent.
Navíc jde o jednu z nemocí, která
může způsobovat vážné komplikace
při onemocnění covidem. Přesto je
povědomí o nebezpečí cukrovky
a její prevenci na velmi nízké úrovni.
Jednou z hlavních překážek pro za-

stavení nárůstu případů diabetu je
přitom skutečnost, že pacientům je
často diagnostikována až v pozděj-
ších stadiích onemocnění. Existuje
přitom řada rizikových faktorů, kte-
ré mohou k rozvoji nemoci přispět
a kterým lze předcházet správnou
prevencí. Nejvyšší stupeň rizika zna-
mená takzvaný prediabetes, což je
mírné zvýšení hodnot glukózy nad
normální hodnotu. Pacienti s touto
diagnózou mají trvale vysoké riziko,
konkrétně až 70 procent, rozvoje
cukrovky 2. typu. A právě období pre-
diabetu je podle odborníků ideální
čas pro účinnou kampaň prevence
a informovanosti obyvatel o nebezpe-
čí, které je může potkat. „Například
v Brně zatím neexistuje programpre-
vence cukrovky a navíc je obtížné ně-
jaký nastavit, pokud osm z deseti lidí
riziko spojené s prediabetem ignoru-

je,“ říká vedoucí výzkumného týmu
z nemocnice u sv. Anny Juan Pablo
Gonzalez Rivas. Přitom u pacientů
s diabetem 2. typu, kteří dokázali ra-
dikálně snížit svou váhu, může dojít
k dlouhodobému návratu k původní-
mu fungování před vypuknutím ne-
moci. „Pokud pacient vyhovuje krité-
riím, lze této redukce dosáhnout ope-
rací, a pokud ne, pak intenzivním
programem změny životního stylu,“
říká Rivas.
Při hodnocení více než 2000 obyva-

tel Brna a blízkého okolí ve věku
25–64 let vědci zjistili, že téměř 65
procent z nich má vysoké riziko roz-
voje cukrovky 2. typu v následujících
letech. V současné době tak intenziv-
ně pracují na preventivní strategii,
která by cílila právě na tuto vysoce ri-
zikovou skupinu. Půjde o kombinaci
důležitých změn, které povedou ke
zlepšení životního stylu. Nejprve se
vyhodnotí současný stav jedince, na-
příklad pohybová aktivita, zdravotní
anamnéza či stravovací návyky. Poté
bude následovat konzultace s léka-
řem, nutričním poradcem a trené-
rem za účelem sestavení individuál-
ního plánu. Jeho cílem bude motivo-
vat pacienta ke snížení váhy a s ní
souvisejícím zlepšením hladiny glu-
kózy, lipidů a krevního tlaku – zkrát-
ka zlepšit jeho zdraví a kvalitu živo-
ta. „V červenci plánujeme provést pi-
lotní studii, poté již chcememít k dis-
pozici finální verzi preventivního
programu pro dobrovolníky, které
budeme sledovat po dobu šesti
měsíců. Je to pro nás opravdu výzva,
a pokud se to podaří v lokálním mě-
řítku, rádi bychom rozšířili tento pro-
gram pro celou českou populaci.
Chceme pomoci co nejvíce lidem,“
dodává Rivas.

Mahenovo divadlo. Fasádu
začnou opravovat od východu

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Vyšetření cukrovky FNUSA

Mahenovo divadlo je chráněno jako kulturní památka České republiky. MAFRA

NABÍZÍME:
• Měsíční prémie až 26%

• Náborový příspěvek 10 000 Kč pro vybrané pozice (*)
• Příspěvek na dopravu a stravování

• Příspěvek na životní / penzijní připojištění
• 5 týdnů dovolené, Multisport karta

Více informací o pozicích naleznete na portálu www.jobs.cz

KONTAKT:
• tel.: 543 563 111

• e-mail: personalni.brno@poclain.com

HLEDÁME NOVÉ ZAMĚSTNANCE:

NC OPERÁTOR (*)
MONTÁŽNÍ DĚLNÍK (*)

LAKÝRNÍK (*)
SKLADNÍK

Poclain Hydraulics s.r.o., Kšírova 186, 619 00 Brno-Horní Heršpice, www.poclain-hydraulics.com

inzerce

U sv. Anny
si posvítí také
na cukrovku



Starobrněnští sládci vyšli vstříc chuťovým pre-
ferencím svých pivařů a na jejich přání uvařili
ležák Bitr s hořkostí 35 IBU. Na velmi hořkou

novinku se v hospodách v Brně a na jižní Moravě
všichni těšili už od začátku listopadu, kvůli přísným
epidemiologickým opatřením se její start přesunul
do letošního roku a čepovat se začne hned po zno-
vuotevření provozoven. Nedočkavci ovšem mohou
Bitr ochutnat hned. V lahvích i plechovkách si ho
mohou koupit v obchodní síti.
Světlý extra chmelený hořký ležák Bitr se vaří tradič-

ním způsobem na dva rmuty z nejkvalitnějších surovin.
Za příjemné pravé chmelové aroma Bitr vděčí kombina-
ci tří prvotřídních typicky českých odrůd včetně nejzná-
mějšího Žateckého poloraného červeňáku. Ten se pro
svou jemnost a příjemné aroma používá i při závěreč-
ném studeném chmelení v ležáckých tancích. Správné
složení použitých chmelů zajistilo Bitru vyváženou chuť
a skvělou pitelnost. Pivo je dále charakteristické jiskrně
zlatavou barvou, středním řízem, vyšší hořkostí od prv-
ního loku a lahodným chmelovým dozvukem, nabáda-
jícím k dalšímu napití. Extrakt původní mladiny (dříve
stupňovitosti) spodně kvašeného ležáku Bitr činí 11,5%
hmotnosti a hořkost 35 jednotek IBU.

„Pro naše spotřebitele jsme uvařili hořký, středně
prokvašený a současně dobře pitelný ležák s jemnou
chmelovou vůní. Vyznačuje se plností v chuti, příjemným
řízem a lahodným dozvukem hořkosti,“ představil nový
ležák sládek pivovaru Starobrno Jiří Brňovják.
O Bitr je dobře postaráno i při jeho ležení, kdy do-

zrává v tancích ze šedesátých a sedmdesátých let
minulého století v historickém pivovarském sklepě
z roku 1872. Ten je vytesán do skály Žlutého kopce, což
umožňuje udržovat optimální teplotu při zrání piva.
Starobrněnští sládci se při vaření Starobrna Bitru vrátili
ke kořenůmpivovaru. Díky kombinaci klasickýchmetod
a vysokého podílu ruční práce připravili poctivý hořký

ležák. Do vybraných provozoven v Brně a okolí se bude
dodávat i nefiltrovaná varianta, v níž hořkost piva ještě
více vynikne.
Receptura nového ležáku se v roce 2020 ladila něko-

lik měsíců. Bitr degustovali odborníci z pivovaru, provo-
zovatelé a majitelé restaurací, známé brněnské osob-
nosti a samozřejmě samotní štamgasti.

Bitr dozrává v historických tancích v ležáckém sklepě pivovaru Starobrno Foto: Richard Stadler

Starobrno splnilo přání štamgastům.
Posílá jim velmi hořký Bitr!

INZERCE

EXTRA hořký
LEžák od Starobrna

NOVINKA




